

# Содержание

## АРХЕОЛОГИЯ И ИСТОРИЯ ПСКОВА

<i>Е.А. Яковлева, М.И. Кулакова.</i> Археологические исследования в Пскове и Псковской области в 2013 году . . . . .	7
<i>Е.В. Салмина, С.А. Салмин, Р.Г. Подгорная.</i> Исследования стены 1374/1375 г. в 2011–2013 гг. на Лужских II, III, IV раскопах . . . . .	20
<i>Б.Н. Харлашов.</i> Археологические раскопки возле церкви Георгия со Взвоза в Пскове в 2013 году . . . . .	29
<i>Ю.В. Колтакова.</i> Псковские нательные кресты с надписями и их сплавы: опыт изучения. . . . .	40
<i>Л.Я. Костючук.</i> Необычный источник сведений о языке прошлого (о записях на книгах из Псковского Древлехранилища). . . . .	60
<i>С.В. Городилин.</i> К вопросу о брачных связях псковской элиты в первой трети XV в. . . . .	68

## ПСКОВСКАЯ ЗЕМЛЯ И ЕЕ СОСЕДИ

<i>Т.Ю. Закурина.</i> Башня Плоская Изборской крепости. . . . .	87
<i>Н.В. Лопатин.</i> Тип-лист круговой керамики Изборска . . . . .	97
<i>М.В. Медведева.</i> Вопросы сохранения Труворова креста в начале XX в. (по документам из архивного собрания ИИМК РАН) . . . . .	103
<i>И.О. Колосова.</i> Булаевский клад куфических монет 935/936 г.: историографические заметки . . . . .	111
<i>А.Л. Потравнов, Т.Ю. Хмельник.</i> Каменные кресты с ромбовидными лопастями . . . . .	123
<i>А. Селарт.</i> Владения Псково-Печерского монастыря на юге Эстонии во время Ливонской войны . . . . .	132
<i>Е.Р. Михайлова, А.А. Селин, В.Ю. Соболев.</i> История Чернозерского монастыря и некоторые находки с его территории . . . . .	143
<i>Н.Н. Фараджева, О.А. Тарабардина, П.Г. Гайдуков.</i> Усадьбы Людина конца средневекового Новгорода в X–XI вв. (по материалам северо-западных усадеб Троицкого раскопа) . . . . .	152
<i>М.И. Петров.</i> Усадебный комплекс 30–40-х гг. XII в. (по материалам раскопа Посольский-2006 в Великом Новгороде) . . . . .	166
<i>О.А. Тарабардина.</i> Дендрохронология и археологическое изучение Ярославова Дворища в Новгороде . . . . .	177
<i>М.И. Петров, А.В. Шурев.</i> Керамика усадеб Славенского конца. Опыт исследования. . . . .	190
<i>В.К. Сингх.</i> Деревообработка средневекового Новгорода. . . . .	200
<i>Т.С. Дорофеева.</i> Амулеты и магические предметы из кости и рога с Городища под Новгородом (по материалам раскопок разных лет) . . . . .	212

<i>И. Г. Чухина, Д. В. Радыш, Н. В. Григорьева.</i> Опыт сопоставления результатов археологических исследований Земляного городища Старой Ладogi и городища Камно .....	223
<i>А. М. Салимов.</i> Общая характеристика каменного строительства в Тверском княжестве во второй половине XIV — первой четверти XV в. ....	230
<i>А. В. Зиновьев.</i> Крупный рогатый скот и лошади средневековой Твери (XII—XVI вв.) .....	240

## ВОПРОСЫ АРХЕОЛОГИИ ВОСТОЧНОЙ ЕВРОПЫ И ПРИБАЛТИКИ

<i>М. А. Юшкова, О. В. Григорьева, Н. В. Григорьева.</i> Раскопки могильника Малли в 2013 г. ....	245
<i>Е. Р. Михайлова.</i> Литые пластинчатые браслеты с продольным ребром: распространение и хронология на северо-западе Восточной Европы. ....	259
<i>Н. А. Плавинский.</i> Население культуры смоленско-полоцких длинных курганов в Браславском Поозерье .....	270
<i>Р. Спиргис.</i> Новые данные о погребальном обряде даугавских ливов в XII—XIII вв. по материалам раскопок могильника Огресгала Чабас 2007—2008 гг. . .	286
<i>А. И. Сакса.</i> Украшения летописной корелы как иллюстрация связей между поселенческими центрами .....	294
<i>Р. Йонайтис.</i> Об одном сюжете из истории моды в Литве (по материалам погребений горожанок XIII—XIV вв.) .....	309
<i>И. Каплунайте.</i> Реализация 3D-сканирования в археологии на примере бытовой керамики Католического района Вильнюса .....	317
<i>О. П. Доброва.</i> Бусы из погребения в камере кургана Ц-212 и некоторые аспекты количественного распределения бус в Гнёздове .....	322
<i>О. М. Олейников.</i> О времени поступления браслетов из свинцового стекла на рынок средневекового Новгорода .....	328
<i>М. И. Петров.</i> Функциональная группа «неопределяемые предметы» и ее информационный потенциал .....	337
Сведения об авторах .....	341
Список сокращений .....	343
Иллюстрации .....	345

# Contents

## ARCHAEOLOGY AND HISTORY OF PSKOV

<i>E. A. Yakovleva, M. I. Kulakova.</i> Archaeological research in Pskov and Pskov region in 2013 .....	7
<i>E. V. Salmina, S. A. Salmin, R. G. Podgornaya.</i> The wall 1374/1375 of the Luzhsky II, III, IV excavations 2011–2013. ....	20
<i>B. N. Kharlashov.</i> Archaeological excavations near the church of St. George “On the Vzvoz” in Pskov in 2013. ....	29
<i>Yu. V. Kolpakova.</i> Pskov body crosses with inscriptions and their alloys: an experience of research .....	40
<i>L. Ya. Kostiuchuk.</i> Uncommon source of information about the language of the past (on the inscriptions in the books from Pskov Archives) .....	60
<i>S. V. Gorodilin.</i> The Pskov elite marital relations in the first third of the 15 <sup>th</sup> century. ....	68

## PSKOV LAND AND ITS NEIGHBOURS

<i>T. Yu. Zakurina.</i> The Izborsk fortress Ploskaya (“Flat”) tower .....	87
<i>N. V. Lopatin.</i> Wheel-thrown pottery from Izborsk type-list .....	97
<i>M. V. Medvedeva.</i> The Truvor’s cross preservation at the beginning of the 20 <sup>th</sup> century (according to the documents of the archival collection of the Institute for the History of Material Culture) .....	103
<i>I. O. Kolosova.</i> Bulayevo hoard of Kufic coins of 935/936: historiographical notes .....	111
<i>A. L. Potravnov, T. Y. Khmelnik.</i> Stone crosses with diamond-shaped blades .....	123
<i>A. Selart.</i> The Pskov-Pechery monastery possessions in Southern Estonia during the Livonian war .....	132
<i>E. R. Mikhaylova, A. A. Selin, V. Y. Sobolev.</i> History of the Chernozersky monastery and some finds from its territory .....	143
<i>N. N. Faradzheva, O. A. Tarabardina, P. G. Gajdukov.</i> Estates of the medieval Novgorod Ludin Konetz in the 10 <sup>th</sup> – 11 <sup>th</sup> centuries (on the basis of the Troitzky excavation north-western estates). ....	152
<i>M. I. Petrov.</i> The estate complex of the 30–40-ies of the 12 <sup>th</sup> century (based on the Posolsky-2006 excavation). ....	166
<i>O. A. Tarabardina.</i> Dendrochronology and archaeological study of Yaroslav’s Dvorische in Novgorod .....	177
<i>M. I. Petrov, A. V. Shureev.</i> Pottery from the Slavenskii Konetz estates. Research experience .....	190
<i>V. K. Singh.</i> Woodworking craft in medieval Novgorod .....	200
<i>T. S. Dorofeeva.</i> Amulets and magical objects of bone and horn from the Gorodische near Novgorod (based on the excavations of different years). ....	212

<i>I. G. Chukhina., D. V. Radysh, N. V. Grigorieva.</i> Comparison of the Staraya Ladoga Earthen gorodishche and gorodishche Kamno carpological research results . . . . .	223
<i>A. M. Salimov.</i> General characteristic of stone constructing in Grand Duchy of Tver in the second half of the 14 <sup>th</sup> — the first quarter of the 15 <sup>th</sup> cc. . . . .	230
<i>A. V. Zinoviev.</i> Cattle and horses of the medieval Tver (12 <sup>th</sup> –16 <sup>th</sup> cc.). . . . .	240

## ARCHAEOLOGY OF EASTERN EUROPE AND THE BALTIC STATES

<i>M. A. Yushkova, O. V. Grigorieva, N. V. Grigorieva.</i> Excavations of the burial site Malley in 2013 . . . . .	245
<i>E. R. Mikhailova.</i> Moulded plate bracelets with longitudinal edge: distribution and chronology in the north-west of Eastern Europe . . . . .	259
<i>M. Plavinski.</i> Population of Smolensk-Polotsk long barrow culture in Braslau Lakeland. . . . .	270
<i>R. Spigis.</i> New data on Daugava Livs funeral rites in the 12 <sup>th</sup> — 13 <sup>th</sup> cc. on the burial ground Ogresgala Chabas 2007–2008 archaeological excavations. . . . .	286
<i>A. I. Saksa.</i> Jewellery of the Korela of chronicles as an illustration of the links between the settlement centers . . . . .	294
<i>R. Jonaitis.</i> A Subject from the history of fashion in Lithuania (on materials of urban female burials of the 13 <sup>th</sup> — 14 <sup>th</sup> cc.). . . . .	309
<i>I. Kaplūnaitė.</i> The use of 3D-scanning in archaeology on the example of household ceramics from the Catholic District of Vilnius . . . . .	317
<i>O. P. Dobrova.</i> Beads from the chamber grave of a burial mound C-212 and some aspects of beads quantitative distribution in Gnezdovo . . . . .	322
<i>O. M. Oleinikov.</i> Dating the lead glass bracelets coming into the medieval Novgorod market . . . . .	328
<i>M. I. Petrov.</i> The Functional group «Undefinable Finds»: informational potential . . . . .	337
List of authors . . . . .	341
Abbreviations . . . . .	343
Figures. . . . .	345